
13 فرهنگ و هنر

جش��نواره فیلم فج��ر به روزه��ای پایانی خود 
نزدیک می ش��ود و حالا دیگ��ر اغلب فیلم ها اکران 
ش��ده و بازخورد مخاطبان و منتق��دان به این آثار 
از طریق رس��انه ها قاب��ل پیگیری اس��ت. یکی از 
فیلم هایی که تقریبا در سکوت خبری تولید شده و 
تا پیش از نخستین  اکران در جشنواره خبر چندانی 
از آن در رسانه ها نبود دومین اثر سینمایی مهدی 
جعف��ری یعنی »23 نفر« اس��ت. این فیلم روایت 
قصه 23 نوجوان است که در زمان جنگ تحمیلی 
به اسارت عراقی ها درآمدند و اخبارشان در سراسر 
دنیا پخش ش��د. در ادامه گفت وگوی کوتاه ما را با 

مهدی جعفری، کارگردان این فیلم می خوانید.
***

  چطور ش�د تصمیم گرفتید نس�خه سینمایی 
»23 نفر« را بس�ازید؟ به نظرت�ان کدام یک برای 
مخاطب جذاب تر است و در کل بین نسخه مستند 
و نمایش�ی به لحاظ روایت قص�ه چه تفاوت هایی 

وجود دارد؟ 
یکی از س��وال های مش��ترک اغلب دوستان 
خبرن��گار و منتق��د پیش کش��یدن بحث قیاس 
فیل��م مس��تند »23 نفر« با فیلم س��ینمایی آن 
است. البته هر چه فکر می کنم این اتفاق که یک 
مستندساز سال ها پس از ساخت مستندش یک 
فیلم س��ینمایی هم از همان موضوع بسازد اتفاق 
رایجی نیس��ت، نه اینکه پیش تر رخ نداده باشد، 
بلک��ه کمتر پیش می آید این ش��انس با کس��ی 
یار باش��د و البته مش��کلات خودش را هم دارد. 
بزرگ ترین مزیت این اتفاق تس��لط فیلمس��از بر 
موضوع و زوایای آش��کار و پنهان آن است اما این 
تقدی��ر نیک، معایبی هم دارد. برای من که مدت 
14 سال با همه افراد گروه 23 نفر دوست و رفیق 
بوده ام نگارش متنی سینمایی بر اساس واقعیت، 

امر س��ختی بود. من خود را نماینده امین و مورد 
اعتماد 23 نفر می دانستم، آنها هم همین احساس 
را نسبت به من داشتند و از طرفی باید برای قالب 
س��ینما می نوش��تم و جذابیت های ویژه  آن را در 
نظر می گرفتم. بیشترین فرسایش روانی برای من 
مربوط به این چالش اقتباس بود. در یک طرف 23 
نف��ر را تصور می کردم ک��ه پس از نمایش فیلم با 
ابروهای در هم رفته جلوی چشم من ایستاده اند 
و طلبکاران��ه چهره  واقعی خود و داستان ش��ان را 
جس��ت وجو می کنند و در طرف دیگر تماشاگران 
س��ینما را که بلیت خریده و آم��ده بودند تا یک 
فیلم س��ینمایی را ببینند و از تماش��ای آن لذت 
ببرند اما در عوض با یک فیلم مستند مواجه شده 
بودند و به نش��انه اعتراض سالن را ترک می کنند! 
بالاخره ب��ه کمک جنبه ه��ای دراماتیک موجود 
در خود داس��تان آنقدر نوشتم و نوشتم تا به فرم 
نهایی موجود رس��یدم.  امیدوارم همانطور که در 
نخس��تین گام های نمایش فیلم شاهد آن هستم، 
انتخاب درس��تی کرده باشم. انتخابی که هم 23 

نفر واقعی را راضی کند و هم تماشاگران شان را. 
  در مس�اله روای�ت داس�تان چقدر ق�وه تخیل 
مهدی جعف�ری درگیر ب�وده و چق�در پایبند به 

واقعیت بوده اید؟ 
در بازنویسي نهایي داستان بیش از 80 درصد 
به واقعیت ماجرا وفادار بوده ام اما چه در این بخش 
80 درصدی و چه آن 20 درصد دیگر قطعا تخیل 
من دخیل بوده است. در چنین آثار اقتباسی پیدا 
کردن این مدل حد و مرزها کار س��ختی است و 

اصلا باید دید هدف از آن چیست. به نظر من مهم 
این است روح کلی این ماجرا بتواند به درستی به 
مخاطبانش منتقل شود اگرنه در جای جای فیلم 
رفرنس های کاملا مس��تند و تصویری ارائه شده 
اس��ت و در پایان هم خود اصل آدم های داستان 
با ورودشان به دنیای فیلم به نوعی صحت روایت 
فیلم را تایید می کنند؛ امیدوارم حاصل واقعیت و 

تخیل من مورد قبول تماشاگران بیفتد.
  به غیر از چالش اقتباس، در مسیر ساخت فیلم 

»23 نفر« با چه چالش های دیگری روبه رو 
شدید؟ 

راستش در این چند وقت اخیر، 
آنقدر از سختی های ساخت این فیلم 
ح��رف به میان آمده که کم کم دارم 
شرمنده می شوم؛ با خودم می گویم 
مگر ما چقدر س��ختی کشیدیم و آیا 

این همه س��ختی و مشقت 

و چندی��ن براب��ر آن در مقابل رن��ج و مرارتی که 
آزادگانی همچون 23 نفر در طول 8 سال اسارت 
کشیده اند، قابل گفتن است؟! پس چرا باید همواره 
از مشکلات بگوییم و خدایی نکرده آه و ناله کنیم 
ام��ا از آنجا که ای��ن موضوع هم برای بس��یاری 
سوال شده اس��ت، مرا از پاسخ های کوتاه و گذرا 
گریزی نیس��ت. مهم ترین چالش من پیدا کردن 
س��رمایه گذار یا بهتر است بگوییم متقاعد کردن 
کس��ی یا نهادی بود که برای س��اخت این فیلم 
پای کار بیاید! شاید الان با تماشای فیلم باور 
کردن این ماجرا کمی سخت باشد اما 
همین طور اس��ت. برای همین است 
ک��ه 23نفر یک فیلم سفارش��ی 
نیس��ت و یک فیلم دلی  
اس��ت. آنقدر اصرار 

کردم تا بالاخره جایی مثل س��ازمان اوج توانست 
تصویر مبهمی از توانایی و باور مرا به ساخته شدن 
این موضوع جدی بگیرد. امیدوارم حاصل کار هم 
آنها را از ساختنش پشیمان نکرده باشد و هم برای 

تماشاگرانش تاثیرگذار و به یاد ماندنی باشد.
  هم�کاری ب�ا 23 نوجوان هم طبع�ا چالش های 
مخص�وص به خود را داش�ته؛ چطور ای�ن گروه را 

هدایت و کارگردانی کردید؟
از وقتی قرار شد این فیلم را بسازم احساس کردم 
یک وسیله کارِ مهم نیاز دارم. مثل نقاشی که به بوم 
نقاشی نیاز دارد یا معماری که به مصالح درجه یک 
و مرغوب نیازمند است. فکر می کردم اگر نتوانم 23 
بازیگر نوجوان خوب پیدا کنم این داستان در نمی آید 
و همه زحمات ما بیهوده می شود، بنابراین با شروع 
پیش تولید جست وجوی یک ماه و نیمه ما برای پیدا 
کردن چهره های مورد نظر ش��روع ش��د و به نتیجه 
رسید. اصرار داشتم که حتما و طبق واقعیت داستان 
تعداد زیادی از بچه ها با لهجه حرف بزنند برای همین 
10 نفر از این بازیگران را از شهرس��تان های مختلف 
پیدا کردیم. از مش��کل اسکان و دوری این نوجوانان 
شهرس��تانی از خانه و خانواده که بگذریم مهم ترین 
دغدغه من همسان کردن سطح بازی بازیگران فیلم 
از جمل��ه این 23 نوجوان بود. ب��رای این کار بعد از 
انتخاب بازیگران، دوس��ت خوبم جمشید بهمنی را 
به همکاری در زمینه بازیگردانی دعوت کردم. مدت 
یک م��اه با این بچه ها تمرین کردیم تا بتوانیم همه 
آنها را به یک سطح برسانیم. شاید کمی اذیت شده 
باشند اما خوشبختانه همگی بچه های خوبی بودند 

 و توان و هوش و انرژی بالایی داش��تند؛ برای همین 
پا به پای ما جلو آمدند و جایی کم نگذاشتند. از همه 

آنها تشکر می کنم.
  فیل�م را در اکران ه�ای مردمی جش�نواره و در 
کنار مخاطبان تماشا کرده اید؟ واکنش ها در طول 

نمایش های  جشنواره چگونه بود؟
راس��تش من این فیل��م را همانطور که گفتم  
ب��ا دل و جان س��اختم  و انگیزه هایم انگیزه هایی 
بزرگ تر از دلمش��غولی های معمول��ی در عرصه 
س��ینما و فیلمسازی بود . ساخت »23 نفر« برایم 
به یک آرزوی بزرگ تبدیل ش��ده بود. می دانستم 
این فیل��م می تواند فیلم مهمی برای مخاطبانش 
باشد اما واقعیتش را بخواهید واکنش تماشاگران 
در ای��ن چند روز کمی فراتر از انتظارم بود. گمان 
نمی کردم این طیف وسیع و متنوع از تماشاگران با 
فیلم ارتباط برقرار کنند و »23 نفر« فیلمی بشود 
برای همه نوع مخاطب. امیدوارم تا سال های سال 
بیننده خود را داشته باش��د، چون هم ادای دین 
است به فداکاری های یک نسل و هم  می تواند به 
شکل غیرمستقیم تاثیرگذار باشد و یک مفهوم رو 
به فراموشی را به تماشاگران جوانش یادآوری کند.
  ب�ا توجه ب�ه اینک�ه مخاطب اصل�ی این فیلم 
نوجوان�ان و جوانان هس�تند، چه زمان�ی را برای 

اکران عمومی »23 نفر« مناسب می دانید؟
به نظرم این س��والی است که باید متخصصان 
این حوزه به جواب آن کمک کنند اما طبعا با این 
همه سختی و مرارت و پاسخی که فیلم »23 نفر« 
در نخس��تین اکران های خود در جشنواره فجر از 
مخاطبانش گرفته اس��ت گمان می کنم نیمه اول 
س��ال فرصت مناس��بی برای اکران آن باشد  اما 
امیدوارم فیلم »23 نفر« همیش��ه برای مخاطب 

دیدنی باشد. 
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نگاهی به فیلم »23 نفر« ساخته مهدی جعفری که بدون حضور ستاره ها، دیده شد

قصه 23 مرد در یک سلول انفرادی

گفت وگوی »وطن امروز« با مهدی جعفری، کارگردان فیلم »23 نفر«

»23 نفر« فیلمی دلی است نه سفارشی

گروه فرهنگ و هنر: احمد یوسف زاده سال ها پیش روایت اسارت 23 نوجوان در دوران جنگ تحمیلی در زندان بعثی ها را به رشته تحریر درآورد که 
بسیار مورد توجه قرار گرفت و علاوه بر موفقیت در کسب جوایز ادبی بسیار، بارها نیز تجدید چاپ شد. قصه گیرای این کتاب پتانسیل کم نظیری برای 
تبدیل شدن به نسخه سینمایی داشت و از همان زمان افراد مختلفی برای ساخت آن اعلام آمادگی کردند. »مهدی جعفری« اما بهترین گزینه برای 
ساخت این فیلم بود؛ چرا که حدود 14 سال قبل مستندی درباره این نوجوانان ساخته بود و اشراف کاملی بر وقایع و داستان داشت. در نهایت نیز قرعه به 
نام جعفری و سازمان هنری - رسانه ای اوج افتاد تا این قصه ذاتا دراماتیک را بالاخره روی پرده سینما بیاورند. نمایش این فیلم در سی وهفتمین جشنواره 

فیلم فجر با وجود عدم نقش آفرینی بازیگران چهره در این اثر، با استقبال بالای مردم و اهالی رسانه روبه رو شد.

هادی زمانی: ش��اید خیلی ها داس��تان »23 نفر« 
و »ملاصالح« را بارها ش��نیده باشند، چه در »ماه 
عسل«؛ چه از طریق مطالعه کتاب های شان و چه 
در ش��ب های خاطره و... و در همه این موقعیت ها 
مجذوب داس��تان شده باش��ند؛ اتفاقی مهیج که 
روای��ت س��اده آن می تواند هر ک��س را پای قصه 
بنش��اند، لذا »مهدی جعفری« از لحاظ در اختیار 
داشتن یک قصه بلند به همراه بسیار خرده روایت و 
پیرنگ، بخت بلندی داشته فیلم سینمایی اش را به 
مخاطبان عرضه کند. این قصه خودش جذاب است 

و حالا او نسخه تصویری آن را ارائه کرده است.

دکوپاژ و میزانسن ■
ش��اید قدرتمندتری��ن بخش فیل��م »23نفر« 
همین دکوپاژ و میزانسن آن باشد. مهدی جعفری 
را پیش از آنکه به عنوان کارگردان بشناس��یم، یک 
فیلمبردار چیره دست می دانیم. قاب بندی های عالی 
او در »به وقت ش��ام«، » دهلیز« و »اتوبوس شب« 
را هم��ه به خاطر دارند و او حالا پش��ت دوربین در 
مقام کارگردان قرار گرفته و تجربه فیلمبرداری اش 
را اینجا به کار آورده اس��ت. نماهای دوربین نشان 
می ده��د جعفری از قبل تصویر دکوپاژ ش��ده را با 
استوری برد ترسیم کرده و بعد پای ضبط آمده است. 

نماهای داخل انفرادی و اعتصاب 23 نفر از بالا یکی 
از مهیج ترین و احساسی ترین بخش های فیلم است. 

بازی خوب نوجوانان ■
طبیعتا کار با یک نابازیگر برای هر کارگردانی 
کار سختی است، حالا شما تصور کنید قرار است 
با 23 نابازیگر دس��ت به ساخت بزنید و سخت تر 
اینکه این 23 نفر نوجوان نیز باش��ند. این مس��یر 
یعنی س��اخت 23 نف��ر از منظر بازیگری بس��یار 
س��خت است خاصه آنکه هر 2 نفر را از یک قوم و 
یک زبان گلچین کرده باشی! اما برآیند کار نشان 
می دهد بازیگری ها خیلی خوب درآمده و اتفاقا این 
تنوع زبانی لطافتی خاص را برای مخاطب تداعی 
کرده است که در دل خود وحدت ملی را نیز دارد. 
شوخ طبعی ها از یک سو و غیرت ملی این نوجوانان 

از سوی دیگر فیلم را دلنشین می کند.

موضع ■
ش��اید یکی از چالش برانگیزترین مس��ائل در 
س��ال های اخی��ر در خصوص س��اخت فیلم های 
دفاع مق��دس توجه ب��ه لطمه نخ��وردن به رابطه 
دو ملت ایران و عراق باش��د. تف��اوت بین »حزب 
بعث و صدام« با »مل��ت عراق« بعضا در بازنمایی 
سینمایی آن رعایت نمی ش��ود اما 23نفر با دقت 
و ظرافت این تف��اوت را ایجاد می کند و مخاطب 
اگرچ��ه از صدام متنفر می ش��ود ام��ا ملت عراق 
را ک��ه نمادهای��ش »پزش��ک عراقی«، »س��رباز 
و... اس��ت   عراق��ی«، »روزنامه ف��روش عراق��ی« 

دوست می دارد.
امان از پایان بندی ■

پایان بندی مش��کل عمده فیلم های سینمای 
ای��ران اس��ت. 23 نفر ریتم خوب��ی دارد، تند جلو 

می رود، اتفاقات را بدرس��تی ترس��یم می کند اما 
10 دقیقه پایان فیلم انگار از فیلم جداست و ناگاه 
فیلم از ریتم می افتد و فضا کاملا متفاوت می شود. 

کارگردان نتوانسته آن ریتم منسجم در مسیر کلی 
فیلم را در پایان بندی هم حفظ کند و بیننده این 

پایان را وصله ناجور کلیت فیلم می داند.

بررسی »23 نفر« از منظر فرم و محتوا

قصه اسارت و غیرت

مس��عود  محس�ن ش�همیرزادی: 
بخش��ی در »یلدا« تمام ب��ار درام 
را بر دوش هیجان پش��ت صحن��ه و روی آنتن زنده 
تلویزیون قرار داده است. روایتی که بنا دارد اجتماعی 
باشد و چند مساله را در هم ریخته و از دل آن فیلمی 
به نام »یلدا« پدید آورده است. روایت کاریکاتوری از 
تلویزیون و ش��یوه روی آنتن بردن برنامه که در نگاه 
خوشبینانه می توان آن را هجو و تمسخر برنامه هایی 
چون »ماه عسل« دانس��ت. همه چیز هم برای این 
کار جور است؛ مجری ای که می توان شباهت هایی به 
اداهای احس��ان علیخانی در او دید، مضمونی مشابه 
ماه عس��ل و دعوت از 2 میهمان ش��اکی و متشاکی 
در مقاب��ل هم تا هم برنام��ه را پرمخاطب کند و در 
آنتن ریاکارانه خود کار خیری را به رخ بکشد؛ روایت 
اشک و غم در شب های شادی مردم. اما »یلدا« بیشتر 
از آنکه ماه عس��ل و صداوسیما را هجو کند خودش 
تبدیل به کاریکات��وری خنده دار از دغدغه اجتماعی 
شده است. روایت های بی منطقی که هیچ توجیهی 
ب��رای رخ دادن آن در فیل��م نمی  بینیم. همه چیز از 
در و دیوار ناگهان س��ر می رس��ند و داستان قصه را 
پیش می برند بدون آنکه جرات داشته باشیم از دلیل 
وقوع این رویدادها بپرس��یم، چرا که اتفاق بی دلیل 
دیگری رقم می خورد و زیر انبوه پیرنگ های مضحک 
و داس��تان پر کن، غرق می ش��وی. جذاب تر از قصه، 
کاراکترهایی هس��تند که نه از پیشینه شان خبری 
هست و نه به اندازه کافی عمیقند. نه به تیپ می رسند 
و نه می توان از آنها رگه هایی بیرون کشید که بتوان 

همزادپنداری کرد. شاخص ترین شخصیت که به نظر 
فیلم متاثر از او ساخته شده و دال همه اتفاقات است، 
شخصیت مادر مریم است. معصومه بیگم که خود را 
مسیح می نامد، دخترش را وادار می کند با مردی 42 
س��ال بزرگ تر از او ازدواج کند، بع��د از این اتفاق – 
کشته شدن غیرارادی همسر به دست مریم- بدون 
اجازه تمام اتفاقات شخصی او را روی آنتن می برد، او 
هر کاری می کند تا دخترش را نجات دهد. شخصیت 
مادر جاهل، خودخواه و خرابکار تصویری است که از 
مادر در این روایت به دس��ت می دهد و تمام اتفاقات 
تلخ فیلم از تصمیمات مضحک او نش��أت می گیرد. 
مس��عود بخشی احتمالا می خواسته تمام فیلم را در 
این خلاصه کند: »مادری که مادری نکند، بچه اش در 
حسرت مادر نداشتن خودش پی مادرشدن می شود 
و برای این کار حاضر است صیغه شود؛ حاضر است 
تمام منطق جهان را به هم بریزد«. اما این مساله در 
دل داستان مضحک و بد فرم »یلدا« گم شده است. 
یلدا هر چقدر هم مساله اش اجتماعی باشد، تبدیل به 
کاریکاتور شده است. کاریکاتور همه چیز؛ کاریکاتور 
مس��ائل اجتماعی، کاریکاتور تلویزی��ون، کاریکاتور 
سینما و کاریکاتور کارگردانی که احتمالا می خواسته 
از کارنامه قبلی اش به سمت یک سینمای خنثی فرار 
کند تا بتواند مسیر همواری را در آینده سینما برای 

خود تصویر کند.

احس�ان س�المی: یلدا جبلی با 
ساخت »جمشیدیه« نشان داد 
هس��تند فیلمس��ازانی که حتی برای کپی کاری 
هم سراغ نس��خه های اصلی نمی روند! جبلی در 
»جمشیدیه« قصه ای را روایت می کند که بیش از 
هر چیز یادآور فیلم »بدون تاریخ، بدون امضا«ی 
وحید جلیلوند اس��ت؛ فیلمی که خود بر مبنای 
الگوی رایج در س��ینمای اصغر فرهادی ساخته 
شده بود و حالا جبلی با ساخت »جمشیدیه« در 
واقع از روی دس��ت کپیِ کپی فرهادی رونویسی 
ک��رده اس��ت! فیلم با قص��ه یک درگی��ری آغاز 
می ش��ود که در ابتدا اصلا جدی گرفته نمی شود 
ام��ا در ادامه و با ف��وت یکی از طرفی��ن ماجرا، 
شرایط قصه پیچیده تر می شود. قصه فیلم، قصه 
عذاب وجدان است؛ عذاب وجدانی که عدم تسلط 
فیلمساز در چگونگی به تصویر کشیدن آن و بازی 
اغراق ش��ده س��ارا بهرامی در نقش زنی که خود 
را متهم یک قتل غیرعمد می بیند، باعث ش��ده 
تصویر شکل گرفته از کاراکتر اصلی قصه در ذهن 
مخاطب بیش��تر ش��بیه به فردی خودآزار باشد. 
فیلم حتی در بیان حرف اصلی خود که موضوع 
مهم تس��لط بر خشم اس��ت هم ناتوان مانده، به 
شکلی که گنجاندن حجم انبوهی از دیالوگ های 
گل درشت در اثر بویژه در سکانس های مربوط به 
دادگاه و دفاعیات کاراکتر اصلی از خود در دادگاه، 
نه تنها ذهن مخاطب را نسبت به این مساله مهم 
یعنی کنترل اعصاب در ناراحتی و عصبانیت جلب 

نمی کند، بلکه تبدیل به اسباب خنده او می شود. 
همین دیالوگ های گل درش��ت در کنار چینش 
نادرست برخی پلان های احساسی در کنار برخی 
دیگر از پلان های فیلم، باعث شده ارتباط مخاطب 
با فضای موردنظر فیلمساز به حداقل خود برسد؛ 
آنچنان که ق��رار گرفتن پلان��ی از صحبت های 
کیومرث پوراحمد که در فیلم کاراکتری بی خیال 
دارد، پ��س از یک حس بش��دت احساس��ی، با 
خنده های بلند اهالی رس��انه در س��الن سینما 
روبه رو شد. جبلی حتی در انتخاب زوایای دوربین 
اثرش نیز مسیر اشتباهی را طی کرده است، چرا 
که مثلا در پلان هایی که مخاطب قرار است شاهد 
صحنه درگیری از زاویه دید کاراکتر اصلی باشد، 
به جای دیدن اتفاق��ات از زاویه منظر او، از زاویه 
بیرونی و از نگاه سوم شخص اتفاقات را مشاهده 
می کند! »جمش��یدیه« فیلم خوبی نیس��ت، نه 
فقط به خاطر قصه نخ نما شده اثر یا دیالوگ های 
ش��عاری آن، بلکه بیشتر به واسطه اینکه ساخت 
و تولید چنین فیلم هایی نه تنها کمکی به چرخه 
تولید س��ینمای ایران نمی کند، بلکه شکس��ت 
خوردن آنها در گیش��ه اعتماد سرمایه گذاران به 
فیلمسازان جوان را کم می کند؛ فیلمسازانی که 
برخلاف جبلی تمایلی به کپی کردن از نسخه های 

فیک فرهادی ندارند!

علیرضا  دیان�ی:  میکائی�ل 
از چن��د  بع��د  رئیس��یان 
سال دست به س��اخت »مردی بدون سایه« زده 
اس��ت و توقع آن می رفت که فیلمی خوب را به 
جش��نواره بیاورد اما فیلم او متوسط رو به پایین 
بود که بیش��ترین ای��راد را باید البته به فیلمنامه 
داش��ت. فیلمنامه دارای خطاهای روایی فاحش 
اس��ت که دکوپاژ و میزانس��ن چیده شده توسط 
علیرضا رئیسیان بر آن افزوده است. موضوع فیلم 
»قضاوت کردن اشخاص« است اما فیلمنامه هیچ 
دو گزاره منطقی و در کنار هم را ندارد که نش��ان 
دهد قضاوت ها بر پایه کدام منطقی در حال انجام 
ش��دن است! قصه آشفته است و در 40 دقیقه ای 
که گره اصلی داستان در حال شکل گیری است 
و بعد از آن که گره گش��ایی کارگ��ردان صورت 
می گیرد، مخاطب نمی تواند بین مس��ائل رابطه 
برق��رار کند. حت��ی در پایان بن��دی فیلم آنقدر 
ضعیف عمل ش��ده که مخاط��ب نمی داند همه 
آنچه اتفاق افتاده یک توهم بوده یا واقعیت! ریتم 
فیلم بشدت کند و خسته کننده است و پلان های 
زی��ادی را مخاطب می بیند که بود و نبود آن در 
جمع بندی و کمک به پیش��برد داستان کمکی 
نمی کند. سکانس ها ش��ل و وارفته است. بعد از 
فیلمنامه و کارگردانی معمولی رئیسیان می توان 
نمره منفی را به فیلمبرداری داد؛ فیلمبرداری ای 
که اتفاقا طبق فیلمنامه نقش بس��یار موثری در 
قصه گویی کار باید داش��ته باشد اما ندارد! شاید 

بهتر بود رئیسیان پیش از آنکه ضبط اصلی کارش 
را انجام دهد همه این اتفاقات قصه را که مبتنی 
بر فیلمبرداری موبایلی درون داس��تان است خود 
یک بار می گرفت و می دید تا متوجه اش��تباهات 
کار ش��ود. نماهای هلی شات  ش��هری تنها برای 
پ��ر کردن فیل��م و جلوگیری از به چش��م آمدن 
خلأهای داستان مورد استفاده قرار گرفته است؛ 
در حالی که هیچ کمکی به پیشبرد قصه نمی کند. 
در نهای��ت باید گفت با یک جمع بازیگر تکراری 
طرف هس��تیم. علی مصفا هم��ان مصفای همه 
داستان های سینما است، مردی سرد و آرام بدون 
اکت های چهره که بیانگر احساس و عواطف، خشم 
و هیاهو، ترس و اضطراب و... باشد و لیلا حاتمی 
همان دختر همیش��ه مظلوم و سر به زیر که قرار 
است برایش بلاهایی بیاید که خودش در آن بلاها 
و قضاوت ها نقشی ندارد و دست آخر لطمه خواهد 
خورد. به این دو اضافه کنید ش��خصیت همیشه 
بدمن نادر فلاح را که از چشمانش شرارت می بارد 
و تو از ابتدا می دانی که او دسیسه دارد! و اما از همه 
اینها خنده دارتر شخصیت »فرهاد اصلانی« است؛ 
پلیسی که پلیس همه چیز است، همه جای قصه 
حضور دارد و از حل دعوای درون پارتی تا ارتشا و 
پولشویی و قتل را او حل می کند و همه رجوع ها 

هم در داستان به او می شود!

مهملات یک کارگردان منقضی!خودآزاری در روز روشن!کاریکاتور همه چیز!

مردی بدون سایهجمشیدیهیلدا


